

ISSN 2070-9773

КЛИО



№02(206)

февраль 2024

КЛИО



СОДЕРЖАНИЕ

ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ

- Ильченко М.А.** (Самара). Материалы о допросах адмирала А.В. Колчака Чрезвычайной следственной комиссией в период с 21 января по 6 февраля 1920 года – уникальный исторический источник. Из истории процесса введения его в научный оборот (в лапидарном освещении)..... 13
- Серопегин А.М.** (Москва). Перемены в управлении МИД России в 1895 г. на страницах либеральной и консервативной прессы..... 18

ИСТОРИОГРАФИЯ

- Платонова Н.М., Вериков В.В.** (Хабаровск). Национальная система органов охраны общественного порядка дальневосточной территории: историографический обзор проблемы.....26

МЕТОДЫ ИСТОРИЧЕСКОГО ИССЛЕДОВАНИЯ

- Мудрова Н.П.** (Майкоп). Опыт применения дискурсивного анализа при работе с устными (фольклорными) источниками северокавказских народов.....36

ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

- Козлов А.П.** (Санкт-Петербург). Хлебозаготовительная политика советской власти в Казахстане в годы первой пятилетки: ее результаты и последствия (1928-1933 гг.)..... 43
- Аккузинов А.К.** (Москва). Историография советского периода 1941-1991 гг. вклада Казахстана в Победу СССР в Великой Отечественной войне.....51
- Третьяков А.Д.** (Москва). Анализ доктрины Буша-младшего с точки зрения теории гегемонистской стабильности в американском экспертном сообществе..... 61
- Цюй Сюэпин** (Шэньян, Китай). «Взгляд на Китай» в произведениях поэтессы-эмигрантки А.П. Паркау72

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

- Герасимов М.Л.** (Москва). Охлаждение российско-греческих отношений после Греческой революции.....76
- Баканов А.В.** (Махачкала). Бекизация политической системы Дагестана: история и современность (Часть 1: история)..... 80
- Каримов Р.Т.** (Казань). Вотчинники д. Ильчибаево Янзигитовской тюбы Гарейской поземельной волости (XVII – середина XIX вв.).....90
- Старикова Е.В.** (Москва). Состав участников Польского восстания 1863–1864 гг. глазами русских офицеров и чиновников96
- Юренков А.К., Окрошидзе Л.Г., Данилов Д.М.** (Москва). От реставрации до реставрации. Об истории термина и о первом русском реставраторе А.Ф. Митрохине.....106
- Алексеев А.Н.** (Санкт-Петербург). Студенческие премии Института гражданских инженеров..... 117
- Сокиркин Д.Н.** (Санкт-Петербург). Российские конституционные проекты. XIX

века	122
Карапетян Л.А., Меринов М.А. (Краснодар). Из опыта взаимоотношений государства и научных обществ по сохранению и популяризации культурного наследия в Российской империи в период становления конституционной монархии	126
Озадовский В.Е. (Москва). Украинские организации в общественно-политической жизни России в годы Первой русской революции 1905-1907 гг.	134
Родионов А.Н. (Москва). Подготовка допризывной молодежи к военной службе в Вооруженных Силах в документах высших государственных инстанций в 1917-1936 гг.	143
Сипейкин А.В. (Москва). Интеллектуал на службе безбожного государства: рассекреченные документы ОГПУ о деятельности П. В. Гидулянова	149
Кашеваров А.Н. (Санкт-Петербург). Акты советской власти по проведению в жизнь декрета об отделении церкви от государства в восприятии высшего церковного управления	154
Иеромонах Лавр (Архипов М.И.) (Москва). Формы противодействия монашеских общин закрытию монастырей в период хрущевских гонений во второй половине 1950-х гг.	165
Калашникова Е.Б., Сапунов А.С. (Самара). Аспекты экономического и политического сотрудничества советского союза со странами арабского мира на рубеже 1950х-1970х годов	173
Дьяков С.И., Дьяков И.С. (Санкт-Петербург). Подготовка офицеров в Коломенском артиллерийском училище с 1960 по 1967 гг.	178
Алехин А.В. (Хабаровск). Идеологический аспект социального управления (на примере предприятий лесопромышленного комплекса юга Дальнего Востока СССР: конец 1960-х – начало 1970-х гг.	186
Кокорев М.А. (Москва). Общественное движение воинов-интернационалистов – ветеранов войны в Афганистане: общественно-политические условия зарождения движения	192
Орешин С.А. (Москва). Общественно-политическое развитие Чечено-Ингушской АССР в середине 1989 – середине 1991 гг.	200
Орлов С.В. (Москва). К вопросу об основных подходах к изучению формирования информационного общества в России	208

МНЕНИЕ

Зотова А.В., Полторац С.Н. (Санкт-Петербург). Международные организации и их влияние на управление границами постсоветских государств	218
--	-----

МЕТОДИКА ПРЕПОДАВАНИЯ

Кузенкова М.В., Щемелева Е.Г. (Санкт-Петербург). Вузовский курс «Истории» в системе современного российского образования: проблемные аспекты ...	236
Балтовский Л.В. (Санкт-Петербург). Теоретические и методологические аспекты функционирования политической коммуникации в образовательном процессе	242

CONTENTS

SOURCE STUDIES

- Ilchenko M.A. (Samara).** The materials on the interrogations of Admiral A.V. Kolchak by the Extraordinary Commission of Inquiry in the period from January 21 to February 6, 1920 are a unique historical source. From the history of the process of introducing it into scientific circulation (in lapidary lighting) 13
- Seropegin A.M. (Moscow).** Changes in the Management of the Russian Foreign Ministry in 1895: The Coverage in the Liberal and Conservative Press..... 18

HISTORIOGRAPHY

- Platonova N.M., Verikov V.V. (Khabarovsk).** The National System of public Order protection bodies of the Far Eastern Territory: a historiographical review of the problem.....26

METHODS OF HISTORICAL RESEARCH

- Mudrova N.P. (Maykop).** Experience of using discourse analysis in work with oral (folklore) sources of the North Caucasian peoples36

GENERAL HISTORY

- Kozlov A.P. (St. Petersburg).** The grain procurement policy of the Soviet government in Kazakhstan during the first five-year plan: its results and consequences (1928-1933) 43
- Akkuzinov A.K. (Moscow).** Historiography of Victory in the Great Patriotic War in Kazakhstan and Russia (1941-1991)51
- Tretyakov A.D. (Moscow).** Analysis of the doctrine of George W. Bush from the point of view of the of Hegemony Stability Theory.....61
- Xueping Qu (Shenyang, China).** "A look at China" in the works of an emigrant poetess A.P. Parkau.....72

NATIONAL HISTORY

- Gerasimov M.L. (Moscow).** Features of Russian-Greek relations during the reign of Ioannis Kapodistrias76
- Bakanov A.V. (Makhachkala).** Bekization of the political system of Dagestan: history and modernity (Part 1: history)..... 80
- Karimov R.T. (Kazan).** Votchinniki of the village of Ilchibaevo of the Yanzigitovsky tyuba of the Garey land volost (XVII – mid-XIX centuries).....90
- Starikova E.V. (Moscow).** Composition of participants in the Polish uprising of 1863–1864 through the eyes of Russian officers and officials96
- Yurenkov A.K., Okroshidze L.G., Danilov D.M. (Moscow).** From the restaurant to the restoration. From the history of the term and about the first Russian Restorer A.F. Mitrokhin.....106
- Alexeev A.N. (St. Petersburg).** Student Awards of the Institute of Civil Engineers 117
- Sokirkin D.N. (St. Petersburg).** Russian constitutional projects of the XIX century122
- Karapetyan L.A., Merinov M.A. (Krasnodar).** From the experience of relations between the state and scientific societies on the preservation and popularization of

cultural heritage in the Russian Empire during the formation of the constitutional monarchy	126
Ozadovskiy V.E. (<i>Moscow</i>). The Ukrainian organizations in the Russian social-political life in the years of Russian revolution of 1905.....	134
Rodionov A.N. (<i>Moscow</i>). Preparation of pre-conscription youth for military service in the Armed Forces in the documents of the highest state authorities in 1917-1936..	143
Sipeykin A.V. (<i>Moscow</i>). Intellectual on service of Godless State: declassified documents OGPU about activity of P. V. Gidulyanov	149
Kashevarov A.N. (<i>St. Petersburg</i>). Acts of Soviet power to implrment the decree on the separation of church and state in the perception of the higher church administration	154
Hieromonk Lavr (Arkipov M.I.) (<i>Moscow</i>). Forms of opposition of monastic communities to the closure of monasteries during the Khrushchev persecution in the second half of the 1950s	
Kalashnikova E.B., Sapunov A.S. (<i>Samara</i>). Aspects of the economic and political cooperation of the Soviet Union with the countries of the Arab world at the turn of the 1950s-1970s	
Dyakov S.I., Dyakov I.S. (<i>St. Petersburg</i>). Training of officers at Kolomensky artillery school from 1960 to 1967	
Alekhin A.V. (<i>Khabarovsk</i>). The ideological aspect of social management (on the example of enterprises of the timber industry complex of the South of the Far East of the USSR: late 1960s – early 1970s.....	186
Kokorev M.A. (<i>Moscow</i>). Social movement of international warriors - veterans of the war in Afghanistan: social and political conditions of the movement’s emergence.	192
Oreshin S.A. (<i>Moscow</i>). Socio-political development of the Chechen-Ingush ASSR in mid-1989 – mid-1991	200
Orlov S.V. (<i>Moscow</i>). On the Issue of the Main Approaches to Studying the Formation of the Information Society in Russia	208

OPINION

Zotova A.V., Poltorak S.N. (<i>St. Petersburg</i>). International organizations and their influence on border management of post-Soviet states	218
---	-----

METHODS OF TEACHING

Kuzenkova M.V., Shchemeleva E.G. (<i>St. Petersburg</i>). The university course “History” in the system of modern Russian education: problematic aspects.....	236
Baltovsky L.V. (<i>St. Petersburg</i>). Theoretical and methodological aspects of the functioning of political communication in the educational process.....	242